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>> Actuació contra
la compravenda de
drogues 
Els Mossos d’Esquadra, amb la
col·laboració de la Guàrdia
Urbana, han aconseguit detenir
48 persones i denunciar-ne més
de 400 per tinença d'estupe-
faents i d'armes. Aquest és part
del resultat del dispositiu Cercle,
que pretén aturar el mercat de la
droga que fa anys funciona al
voltant d’alguns edificis
d’Eduard Aunós i la Pantera
Rosa. 

>> Preocupació per
les esquerdes de la
L9 de metro
Els veïns d’un bloc de pisos del
carrer Foneria denuncien que
han aparegut esquerdes als
seus habitatges a causa de les
obres del metro. 

>> Un Casal de
Joves sense data ni
ubicació
No se sap ni on ni quan, però
l’Ajuntament acaba d’anunciar
que d’aquí al 2016 la Marina tin-
drà un Casal de Joves.

Torna la Festa Gran!
La Unión actuarà a l’escenari
del carrer del Foc la nit del
divendres 20 de juny

L’actor Ángel Pavlovsky serà el
pregoner de les Bacanals de
Barcelona 2008

Del 20 al 24 de juny, la Marina tornarà a gaudir, un any més, de la seva Festa Gran, batejada com les Bacanals de
Barcelona. Per a l’ocasió s’han preparat un calendari d’actes variat i atractiu que inclou des d’espectacles familiars, fins
a correfocs, gegants i diades castelleres. El tret de sortida a quatre dies de festa serà el divendres 20 de juny quan el
showman Ángel Pavlovsky inauguri oficialment, amb el seu pregó, les Bacanals de Barcelona. A la nit, a les 24 hores,
està prevista l’actuació de La Unión, grup que es va fer famós per cançons com Lobo hombre en París i Maracaibo. A
més d’una matinal esportiva, entre els actes de la Festa Gran de la Marina destaquen la cargolada popular, cercaviles
de gegants i correfocs, el concurs de paelles, la mostra d’espectacles de les entitats culturals de la Marina i l’esperat
sopar popular de Sant Joan.

UNIÓ D’ENTITATS DE LA MARINA
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Editorial

La lluita contra
la droga

Fa poques setmanes els
Mossos d’Esquadra, en
col·laboració amb la Guàrdia

Urbana, van protagonitzar una de
les accions més importants contra
el tràfic de droga que s’han fet a la
Marina. Després de molts mesos
d’investigació i de forta pressió
policial, s’han pogut detenir 48 per-
sones i denunciar-ne més de 400
per tinença d’estupefaents i armes.
Totes elles traficaven amb droga al
voltant d’alguns pisos de la barria-
da d’Eduard Aunós i de la Pantera
Rosa. Resultat també d’aquest dis-
positiu policial de la Marina, s’han
confiscat més de 1.000 paperines
de cocaïna que al mercat podrien
haver arribat a un valor de 60.000
euros, i s’han recuperat 18.000
euros en metàl·lic. Aquest és el
balanç en xifres i objectiu de la
important tasca que els cossos de
seguretat estan fent al nostre terri-
tori, però més enllà de les estadís-
tiques cal reconèixer l’esforç i la
nova empenta que els Mossos
d’Esquadra estan duent a terme
per acabar amb la compravenda
de drogues a la Marina. 
Que el nostre territori és un dels
punts clau del mercat de la droga
és un secret que es crida als qua-
tre vents. Tot i l’evidència, legal-
ment no és fàcil actuar sobre els
llocs i les persones que es dedi-
quen al tràfic de drogues. Per això
l’actuació dels Mossos d’Esquadra
ha estat important i ha de ser
determinant perquè els ciutadans
donem un vot de confiança a
aquest equip de professionals que
també lluiten per acabar amb el
mercat de la droga a la Marina.
El dispositiu que pretén reduir l’ac-
tivitat del mercat de la droga esta-
blert en els edificis d’Eduard Aunós
i la Pantera Rosa encara està
actiu. Després d’una primera fase
estrictament policial, ara manté la
vigilància a la zona però centra
sobretot els seus esforços a ins-
peccionar els pisos on presumpta-
ment es ven droga. La col·labora-
ció dels ciutadans i les entitats del
territori en aquests processos és
també determinant perquè el resul-
tat sigui positiu. Deixem que facin
la seva feina. De motius per confiar
en ells, ja ens n’han donat sufi-
cients.

mirada crítica

Pots fer-nos arribar la teva foto-denúncia a través del nostre correu electrònic: 
redaccio@lamarinadigital.org o per correu a:

c/ Foc, 128. Espai Musical La Bàscula, 1a planta, 08038 de Barcelona

Creu que l'Esportiu Energia hauria 
d'acollir un camp de futbol provisional
mentre es construeix el nou 
poliesportiu de Magòria? 

Pel que sembla, els lectors de la versió
digital de La Marina tenen clar que no és
una bona opció habilitar un camp de fut -
bol provisional als terrenys de l’antic
Esportiu Energia mentre es construeix el
nou equipament de Magòria. Una àmplia
majoria (91,67%) dels lectors que han
participat en l’enquesta de la nostra pàgi -
na web consideren que hi ha més camps
de futbol on poder traslladar els equips
que actualment estan a Magòria.

91,67%

M’és indiferent

8,33%

Entre els carrers Alumini i les cantonades del carrer Coure i Bronze hi ha un
tros de vorera impracticable per a les persones que van amb un carro de la
compra, un cotxet de nadons o una persona que vagi en cadira de rodes. El
mal estat de la vorera i el poc espai que hi ha per transitar-hi obliga moltes
vegades els vianants, tot i el perill que comporta, a fer servir la calçada per
on circulen els cotxes. Antonio de Manuel.

Sí
0%

ANTONIO DE MANUELANTONIO DE MANUEL
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Recursos municipals d’atenció
a la dona víctima de violència

Sants-Montjuïc és el districte de
Barcelona que, de moment, ha
atès més dones a través dels
PIAD, els Punts d’Informació i
Atenció a la Dona. El de Sants-
Montjuïc està situat al centre cívic
El Sortidor del Poble Sec. De les
290 dones que s’han apropat a
aquest centre per demanar algun
tipus d’ajuda, la majoria (132) ho
ha fet per sol·licitar assessoria jurí-
dica o (130) atenció psicològica.
Fins ara, unes 43 dones s’han
apropat al PIAD de Sants-
Montjuïc, víctimes de la violència
masclista.
Aquestes són dades del Pla
Municipal contra la Violència vers
les Dones 2007-2008 que actual-
ment té en marxa l’Ajuntament de
Barcelona. 
Els PIAD són un dels molts recur-
sos que el pla preveu per fer front
a la violència vers les dones. Però
n’hi ha molts d’altres. Aquest any
2008 s’ha posat en marxa un ser-
vei d’atenció psicològica a les
dones que, precisament, està ubi-
cat al PIAD de Sants-Montjuïc. Per
al 2011 es preveu comptar amb
una casa d’acolliment d’urgència
municipal i el nou Pla Municipal de
l’Habitatge, que ha entrat en vigèn-
cia aquest any estableix que d’aquí
al 2016 es farà una reserva de
pisos pont municipals, a més d’ha-
bilitar una borsa d’habitatge dota-
cional per a dones joves i grans.
Segons l’informe que acaba de
presentar l’Ajuntament de
Barcelona sobre la violència vers
les dones, els serveis municipals
de la ciutat han atès al llarg de tot
el 2007 un total de 1.200 dones
víctimes de maltractaments, un
15% més respecte a l’any 2006.
L’Equip d’Atenció a les Dones és
un altre dels recursos més emple-
ats. Aquest és un servei públic
municipal d’atenció específica a
les dones, i els seus fills i filles,
que pateixen violència masclista.
Del total de 971 dones ateses
l’any passat per aquest servei, la
majoria (87%) patien violència
masclista per part de les seves
parelles. Un 8% patia la violència
de mans de la seva exparella, un
3% per part d’algun familiar, l’1%
per part del seu fill o filla i l’1%
restant per part d’altres persones.

apuntsComençar de nou 
és possible
Una veïna de la
Marina explica en
un llibre com va
superar la violència
de gènere

ANA TERESA HERRERA

Començar de nou és el títol d’un
llibre publicat a Internet  per
Lourdes Valentina, una veïna

de la Marina que, a través de la seva
experiència, vol ajudar les dones que
pateixen maltractaments. Se-gons
les seves paraules, aquest “és un lli-
bre adequat per aquelles persones
que, per causes alienes a elles matei-
xes, han de tornar a començar, que
es veuen implicades en una fugida
ràpida per intentar salvar la seva vida
i la dels seus fills... Em vaig decidir a
fer el llibre perquè em vaig adonar
que, en primera persona, no n’hi
havia cap a les llibreries”. Abans de
continuar i d’explicar-vos la història
de Lourdes Valentina i d’aquest llibre,
cal aclarir que ni Lourdes pot viure
actualment al nostre barri ni aquest
és el seu veritable nom.

La història de Lourdes Valentina
El moment decisiu d’aquesta història
té lloc una nit quan una dona, agafant
amb una mà la seva filla i amb l’altra
una maleta, decideix deixar darrere la
porta anys de por i infelicitat. Per fi
aquella dona s’havia decidit a ser
mestressa de la seva pròpia vida  i
deixar de patir aquest privilegi patriar-
cal  que ara es reconeix com a mal-
tractaments. Lourdes Valentina és el
pseudònim d’aquesta persona que,
des de llavors,  ha de viure amagada
per no ser descoberta pel seu marit.
Tant és així que hem de mantenir
aquesta conversació a distància i
sense poder publicar la seva fotogra-
fia ni a La Marina ni al llibre que
acaba d’editar. 
Començar de nou és una mena de
manual d’autoajuda que consta de 21
apartats que van des de consells de
com afrontar una crisi fins a eines per
aprendre a confiar en un mateix. El
llibre parla també de quan i com hem
de demanar ajuda i ens ensenya a
definir amb criteris mèdics que signi-
fica l’estrès i l’ansietat. Començar de

nou t’anima a fer exercici i a relaxar-
te,  a somriure i a prendre decisions.
Revela, amb molta tendresa, quina
alimentació et donarà forces i et
demana que prenguis les teves prò-
pies decisions com a ésser individual.
I, per si de cas, també t’ensenya trucs
sobre com defensar-te en cas que l’a-
gressió física et posi en perill. 
No estem parlant d’un assaig elaborat
des d’una perspectiva acadèmica
sinó de l’experiència de molts  anys
patint aquesta realitat. “Tot va comen-
çar des que el vaig conèixer, però no
vaig dir ni vaig fer-hi res per por al
que diran... A més, sempre vaig pen-
sar que era culpa meva. Tal com ell
em deia: ‘si jo no hagués dit, si jo no
hagués fet ...’”. 
Malgrat el protagonisme de la solitud
i l’aparença, Lourdes Valentina fa
referència constant en el seu llibre a
les ajudes que ha rebut i el seu agraï-
ment primer de la família i, seguida-
ment, dels organismes: “No sabia de
la seva existència fins al moment de
veure’m sola, al carrer, sense res...
Sempre vaig pensar que aquestes
entitats només ajudaven els que
venien de fora i ara he comprovat que
no, que ajuden a tots.  Parlo, entre
d’altres, de les advocades i els psicò-
legs que ens atenen gratuïtament.
Gràcies a tots estic aixecant el cap i
la meva filla també”. 
Finalment apareixen els altres prota-
gonistes d’aquest procés degenera-
tiu, els fills. Convidats involuntaris
d’una realitat pertorbada provocada
precisament per qui havia de protegir-

los i agreujada per una societat que
prefereix mirar a l’altre costat. 
Lourdes té una filla que va passar per
aquesta situació. “Jo no n’era cons-
cient, però ella ara m’explica que es
quedava a la seva habitació i es tapa-
va les orelles per no sentir el crits del
seu pare. Es quedava esperant fins
que arribava el silenci total, per si
havia de sortir a defensar-me...”.
Nosaltres, i Lourdes també, volem
pensar que la por no pot impedir som-
niar amb un futur sense amenaces:
“Crec que totes les agressions que
patim no s’arriben a superar, però es
poden anar apartant de mica en mica
del teu interior. Sempre pots tenir
algun malson, però s’ha d’intentar
portar una vida el més normal possi-
ble. I sobretot, envoltar-te de familiars
i bones amistats. He de reconèixer
que jo sola mai hagués fet el primer
pas... Com explico en el llibre, quan
vaig ser conscient que ja no era la
meva vida l’única que estava en perill
sinó que també perillava la de la
meva filla, em vaig plantejar fer el
pas. Una veu interior em va dir:
‘Marxeu-vos d’aquí o morireu’”.
Per a qui es trobi en aquesta situació,
a l’última pàgina del llibre s’hi poden
trobar adreces útils especialitzades.
Possiblement han estat algunes d’a-
questes les que han ajudat Lourdes a
fugir del barri, canviar-se el nom i
començar una nova vida.
Començar de nou es pot descarre-
gar gratuïtament a la pàgina web: 
www.iwith.org/ca/campanas/libros

2008/diadellibro2008.html

ARXIU
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rgLos 400, 700 y 850 euros

De los 400 euros a devolver del IRPF: ¡hecho! Promesa cumplida. De los
850 euros al mes para los pensionistas con cónyuge y los 700 euros para
la persona que vive sola: por ahora, promesa incumplida...
Tirón de orejas al Sr. Zapatero. Lo malo es que casi nadie se acuerda (ni
la prensa, ni la radio, ni la TV...) del pensionista que vive (mejor dicho, que
malvive) con 400 euros al mes y a veces hasta menos. Tengo amigos y
familiares en esta situación (no es mi caso) y están esperando con cande-
letas que se cumpla lo prometido, pero ¡ya! y no de aquí a cuatro años, lle-
gando al final de la legislatura. En resumen, y a riesgo de ser reiterativo, le
pedimos al Sr. Zapatero (mejor dicho, le exijimos) que solucione esta situa-
ción cuanto antes, de lo contrario muchos no llegaran a cobrar la presta-
ción por deseso. No es nuestra intención montarle ninguna manifestación,
y mucho menos una huelga... Como no sea de hambre... Forzosa.
Nuestras fuerzas hoy no nos lo permiten...

Ramiro     Passeig Zona Franca i amb qui es fa aquesta tasca. Evidentment, no ha de ser pel lluïment dels
polítics ni per la diletància dels tècnics.

Els racons d’en Ramon

Carrer de La Luz...
Encara que s’anomenés carrer de La Luz, aquest no era un indret tran-
sitable. Estava barrat per una porta de ferro i no tenia sortida. Moria en
l’edifici que actualment ocupa l’escola Bàrkeno.
Molts anys enrere, el carrer de La Luz era un camí que, des del de Prat
Vermell (avui carrer Cisell) fins al carrer Sant Eloi, discorria al costat
d’un rierol que separava el camp de futbol del Port (avui el de l’Ibèria)
del camp del Portense.
El carrer de La Luz era un camí molt transitat pel veïnat de la barriada
nova de Port (Santiveri), ja que era una drecera pels treballadors del
Prat Vermell i Can Mateu. En fer les obres de l’Asilo de Port, però, el
carrer de La Luz es va convertir en un carreró sense sortida que va
acabar separant el camp de futbol de l’Ibèria de l’empresa Metalco.
L’any passat, al novembre, finalment van enderrocar el carrer.

Ramon Anglés 
Cronista local

J. Oriol Granados    La Marina

El refugi de la plaça Navas, un cúmul
de despropòsits
Quan es va fer pública  la construcció d'un aparcament soterrani  a la plaça
de les Navas, al Poble Sec,  ciutadans i ciutadanes del barri van donar la
veu d'alerta per la presència, al subsòl d'aquest indret, d'un refugi construït
per defensar la població civil dels bombardejos que va patir la ciutat el 1937
i, fonamentalment, el 1938. Es van realitzar un seguit de sondejos amb un
resultat sorprenentment negatiu, sota l'atenta mirada i expectació d'una
població, de la qual alguns  membres guardaven a la seva memòria el
record de la seva existència per haver baixat de nens per  protegir-s'hi. Les
desafortunades declaracions recollides a la premsa d'un tècnic responsable
d'arqueologia, que fins i tot donava la possibilitat que no hagués estat cons-
truït,  va generar la desconfiança dels ciutadans respecte al plantejament
d'aquests treballs prospectius i la seva orientació. Amb els plànols del refu-
gi conservats a l'Arxiu Municipal Administratiu, perfectament acotats, es
podia comprovar que la profunditat a què havia estat fet era superior a la
dels sondejos. I, finalment, va sortir una de les boques d'accés amb la seva
escala, cosa que va donar raó a la saviesa popular, poc escoltada i recone-
guda. Prova evident: el dia de la presentació del PAD al Poble Sec, el 5 d'a-
bril passat, la regidora, tot i presentar la recuperació del refugi 307 de Nou
de la Rambla com una obra emblemàtica, no va fer cap reconeixement ni
agraïment a l'esforç, el treball voluntari i la constància de ciutadans del barri,
alguns presents a la sala, sense els quals no s'hauria conservat aquest
important testimoni de la memòria històrica. De vedades s'oblida per a qui

@

Oscar Chic Giménez     La Marina

Que no ens prenguin l’Energia
Primer l'Ajuntament no va defensar els interessos del barri en no comprar a
un preu irrisori els terrenys del poliesportiu que pertanyien a Seat. 
Després quan, tard, els va comprar, els ha deixat abandonats dos anys
sense que el barri hi pugui fer esport i ha permès que es degradessin amb
el perill que pot comportar amb problemes socials que ja s'han donat. 
Ara ens assabentem que la gent de Magòria (Generalitat) pagarà 900.000
euros per utilitzar el poliesportiu Energia i no és segur que el barri ho pugui
fer. Això vol dir que passats més de 2-3 anys començarien les obres per
adequar el que hauria de ser finalment l’única zona del barri on podem fer
esport. 
Potser ha arribat el moment de tornar a recordar als gestors dels nostres
impostos (els polítics) que tenen una memòria molt volàtil, que és el que
vol/necessita el barri, oi?

??

@

Un veí del barri de Port     La Marina

Prostitución en el barrio
En la calle Mare de Déu de Port entre Cisell y Motors se han establecido, y
van en aumento, prostitutas a cualquier hora del día y la noche. Debemos
saber que a menos de 50 metros hay un colegio público además de una
guardería, y que durante toda la semana estos jóvenes y los padres de los
más pequeños tienen que sortear casi con disimulo el lamentable espectá-
culo. No es todo lo que los vecinos tenemos que soportar; esta actividad
mencionada conlleva a sus proxenetas, clientes y el tráfico de drogas, etc.
Sin ir más lejos tienen sus vehículos aparcados habitualmente en la calle
Sant Eloi, donde día y noche duermen, se drogan, discuten, entran y salen
a cualquier hora con las molestias e inseguridad evidentes que ello nos
supone. Mencionar que a menos de 500 metros hay un cuartel de los
Mossos d’Esquadra, aunque para estos personajes esto no es problema
para manejar su negocio. Hace tiempo que la zona era a ojos de todo el
mundo la trastienda de la droga de Barcelona. Actualmente está instalada la
prostitución, la droga volverá, aunque la verdad es que nunca se fue del
todo, y las autoridades de la ciudad sin resolver el problema. ¿Piensan hacer
algo a pesar de que no estamos en periodo electoral?
A quien corresponda, por favor soluciónenlo rápido y de la mejor manera,
este barrio ya está suficientemente castigado por la historia como para que
ahora no podamos disfrutarlo por la ineficacia de quienes están elegidos
para hacerlo.

@
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La prevenció de l’exclusió social
Sindicatura de Greuges de Barcelona MÍRYAM REYES COLUMNISTA

La Sindicatura de Greuges de
Barcelona, l'Obra Social ‘la Caixa’ i
la Universitat Pompeu Fabra estan

realitzant un ampli estudi sobre la pre-
venció de l'exclusió social a la ciutat de
Barcelona. L'estudi Itineraris i factors
d'exclusió es basa en entrevistes perso-
nals a ciutadans atesos per entitats
socials i a ciutadans seleccionats alea-
tòriament entre els residents a la ciutat.
L'objectiu de l'estudi és analitzar la
importància que tenen els factors de
risc durant la infància sobre la probabili -
tat de patir exclusió a l'edat adulta.
Alhora, vol detectar les mancances dels
circuits i dels recursos socials que es
dediquen a aquests col·lectius. 
Durant molts anys les lleis han contem-
plat i reconegut la importància de la pre-
venció. Però en l'àmbit social s'ha avan-
çat molt poc en l'aplicació sistemàtica
de programes de prevenció. Per això,
l'estudi vol mostrar com prioritzar les
polítiques de prevenció seria més efec-
tiu per reduir l'exclusió social. També
veure com un augment dels recursos
destinats als serveis socials preventius
(centres de dia, ludoteques, educadors
de carrer, centres oberts, ajuda domici-
liària...) és més eficaç i econòmic que la
intervenció focalitzada només en les
persones que ja pateixen situacions
d'exclusió.

Les lleis prioritzen la prevenció
La prevenció del risc social incideix en
aquelles situacions que afecten les
persones de forma global, siguin pel
seu caràcter territorial, cultural o social.
Per tant, en tots els factors que en un
futur poden perjudicar el seu desenvo-
lupament o benestar. En el cas dels
infants i adolescents, la identificació
d'aquests indicadors o factors de risc
ha de generar plans d'intervenció
social preventius i comunitaris el més
amplis possibles.
Tres lleis recents catalanes d'important
impacte social són exemples de la
rellevància que es concedeix a la pre-
venció en l'ordenament jurídic vigent.
Aquests principis estan especialment
presents en la Llei de Serveis Socials
(Llei 12/2007) del Parlament de
Catalunya. La llei explicita que les polí-
tiques de serveis socials han d'actuar
sobre les causes dels problemes
socials i han de prioritzar les accions

La sort del prejubilat

Veient Casual Day no vaig tenir
més remei que agrair el fet que
sóc un prejubilat... El film del

madrileny Max Emcke explica, recol-
zat per un excel·lent repartiment, els
avatars i misèries d'un grup heteroge-
ni de caps, executius i empleats
d'una empresa que passen un cap de
setmana de relax i cura antiestrès en
una idíl·lica casa rural. 
Importada dels Estats Units, la terà-
pia funciona a mitges i, tot i el to de
comèdia del film, ens mostra perso-
natges que ens són coneguts i el
resultat és, més aviat, dramàtic. Juan
Diego, Luis Tosar, el televisiu Arturo
Valls o els dos debutants Javier Rios
i Estíbaliz Gabilondo, donen vida a
aquell director de la vella guàrdia
sense vida personal, al cap masclista
i dèspota, al pilota incompetent o a la
nova que ingènuament juga a conèi-
xer la resta de companys i formar
equip. I tot per la productivitat, l'èxit,
la dedicació plena i, evidentment, tots
aquells objectius que l'empresa
marca amb cinisme i promeses d'as-
cens. Que lluny d'aquella cultura de
l'oci de l’ara denotat maig del 68...! I
quina sort de no haver de passar ja
per tot això!
Casual Day ens parla de la voracitat
laboral, de les relacions de poder, de
la recerca de valors i de la pèrdua
d’aquests, d'un estil de vida i de la
seva imposició, i de la passivitat de
l'individu davant d'una vida que no el
satisfà. Molts temes per a una
pel·lícula valenta i universal.

Hem tingut sort. Ha plogut i la
natura encara ens dóna una
oportunitat, tot i que em sembla

que els que han de gestionar per tots
nosaltres fan un circ (respectant la pro-
fessió circense) de la política... Com
ara sembla que estem carregats d’ai-
gua potser no fa falta posar tantes
mesures... Els gestors públics són
experts en sinònims per no dir allò que
no agrada i fer allò que agrada
menys... Però tranquils, que tampoc hi
ha problema. Ho païm tot... I després
en solitari ens fa mal... Com les hemo-
rroides! Canviant de tema, ja arriba la
revetlla de Sant Joan i menjarem
coques, i cremarem alcohol ballant, i
plorarem les pèrdues, i seguirem
pagant els deutes, i  estudiarem per
treuren’s el nivell C o D (que val més
punts que un doctorat), i seguirem
ballant, i seguirem esperant resultats
d’analítiques que ens diran si hem de
prendre ferro o si tenim el colesterol
alt, i seguirem planificant les possibles
vacances... Si en tenim, és clar... I
seguirem... Perquè tot segueix. Els
camioners seguiran amb el seu pro-
blema (que també és nostre), els pes-
cadors de Vigo, els taxistes, els page-
sos, els botiguers, els que volen llogar
un pis... Seguirem... I la nit de Sant
Joan deixarem estar una estona algu-
na cosa... O potser no... Aquest temps
inestable... Ara plou com fa sol... Estic
una mica Pre-ocupada... Per això,
m’ocuparé i trauré el Pre. 

L’Acomodador
JUAN BIBIAN CINEASTA

La Crònica
ANA TERESA HERRERA CRONISTA LOCAL

El Jardí
XAVIER SANZ PERIODISTA

Hi havia una vegada un noi molt vermell fins que li van
clavar un tret. A partir d’aquest moment es va anar
convertint al blau. Estudiant brillant, intel·lectual com-

promès i fins i tot polític, el  grup terrorista Terra Lliure li va
destrossar  el  genoll al mateix temps que el seu destí com
a ideòleg d’esquerres. De  periodista, a més de vendre lli -
bres com a xurros, va passar per a tot l’arc ideològic dels
mitjans de difusió: d’El País a l’ABC i d’Antena 3 a la COPE
on, definitivament, s’ha instal·lat a l’olimp mediàtic secció
“ladramos luego cabalgamos ” beneït pel més sagrat, com
demostra el sou que li ingressa la Conferència Episcopal.
Però que paguem tots... Des d’aquest púlpit se suposa que
ha d’atacar l’esquerra atea i comunista, etc., etc.; doncs no,
el paio s’ha centrat i al final se li està veient el llautó.
Aprofitant l’avinentesa intenta dirigir un sector del partit
estrellona de la dreta però s’ha passat una mica i ara està
de judici. I sembla  que no pinta bé. Resulta que els testimo-
nis al seu favor ja tenen bastant amb el que és seu (s’estan
muntant barricades entre ells) i no li han pagat ni les 30
monedes de plata, com si mai haguessin conspirat junts.
Però que no es preocupi Federico, que en estar protegit pel
més enllà, aquí pau i després glòria. 

Una destacada política catalana en actiu reflexiona-
va públicament fa pocs dies entorn de l’interès dels
ciutadans i les ciutadanes per l’activitat de les insti -

tucions; valorava l’interès per la gestió de la classe políti -
ca carregant contra alguns tòpics. “No és cert que els ciu-
tadans passin de la nostra feina, el que succeeix és que
veuen grans diferències entre allò que diem i allò que fem
en realitat”.
“Resulta que els ciutadans quan participen en unes elec-
cions són responsables i quan no ho fan semblen menors
d’edat? O deu ser més cert que la manca de participació és
el resultat d’unes propostes polítiques poc atractives”, es va
sincerar.
Resulta engrescador sentir reflexions fresques i directes de
polítics sobre la seva feina i l’impacte a la societat. Llàstima
que no siguin més habituals i, sobretot, que no passin de la
teoria a la pràctica.
En un moment de distanciament de la cosa pública i la
societat, cal reivindicar el sistema parlamentari democràtic
com el model més vàlid dels disponibles. És necessària una
classe política compromesa i uns ciutadans disposats a par-
ticipar en alguna cosa més que votant cada quatre anys.

preventives i l'enfocament comunitari
de les intervencions socials.
També la recent Llei de Violència
Masclista (Llei 5/2008) del Parlament de
Catalunya especifica que les adminis-
tracions públiques catalanes han de
desenvolupar les accions necessàries
per a la detecció i la identificació de
situacions de risc o d'existència de vio-
lència masclista, i que han d'establir
línies de suport destinades a l'organitza-
ció i execució de les activitats de pre-
venció previstes.
El principi de prevenció és encara més
important en l'avantprojecte de la Llei
sobre Drets i Oportunitats de la Infància
i l'Adolescència que està preparant el
Departament d'Acció Social de la
Generalitat de Catalunya. En aquest
text es diu que "les actuacions socials
vers la població infantil i adolescent no
poden quedar excloses d'unes políti -
ques socials preventives, tant de les
adreçades a amplis conjunts de pobla-
ció de forma genèrica, com d'aquelles
destinades a atendre casos concrets,
de forma personalitzada" i que "es trac-
ta d'assumir que tenim una responsabi-
litat social vers el conjunt de la nostra
població infantil i adolescent, si realment
aspirem a una societat millor".

L'aplicació de les lleis
La manca d'aplicació de les polítiques
preventives i les competències muni-
cipals que es disposen en aquest
àmbit ha estat un dels motius que han

portat a impulsar aquest estudi.
La voluntat de prioritzar les polítiques
preventives no és cap novetat en l'àmbit
legislatiu. Per exemple, la Llei de
Serveis Socials de 1985 també assigna-
va les funcions de prevenció als serveis
socials de base o serveis d'atenció
social primària. I igualment fixava la pre-
venció com a instrument per a l'elimina-
ció de les causes que condueixen a la
marginació i per aconseguir la integració
de tots els ciutadans.
Tot i això, el cert és que els darrers
anys les polítiques preventives han
tingut un relleu molt baix i tota la inter-
venció social s'ha centrat principal-
ment a pal·liar les conseqüències de
l'exclusió social.
Alhora, totes aquests lleis d'abast català
atribueixen competències de prevenció
als municipis. En especial tot el que
afecta els serveis socials bàsics, que
són competència municipal i que tenen
un caràcter polivalent, comunitari i pre-
ventiu per fomentar l'autonomia de les
persones perquè visquin dignament.
Així està previst també en l'avantprojec-
te de la Llei de Drets i Oportunitats de la
Infància i l'Adolescència. L'actual text
concreta que les competències de les
intervencions socials preventives són
dels ens locals on s'identifiqui la situa-
ció, sens prejudici de la coordinació
amb altres administracions. Per tant, en
tots els àmbits de política preventiva
l'Ajuntament de Barcelona té àmplies
competències.
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>> La Marina se
suma a la IX
Setmana Sense Fum
Per commemorar el Dia Mundial
Sense Fum que se celebra cada
31 de maig, durant una setmana el
Departament de Salut ha organit-
zat diversos actes a diferents
poblacions catalanes. L’ambulatori
Carles Ribas s’ha sumat a la ini-
ciativa i el dimecres 28 de maig va
habilitar una taula informativa a la
plaça la Marina on el personal
mèdic i d’infermeria va donar con-
sells sanitaris als veïns i veïnes.
També van realitzar activitats clíni-
ques d’atenció a la població fuma-
dora, tant activa com passiva.

>> El càncer de
mama es pot curar,
si es detecta a temps
Partint d’aquesta premissa, a Bar-
celona fa anys que s’aplica el
Programa de Detecció Precoç del
Càncer de Mama. Per districtes, la
participació de les dones en
aquest programa que coordina
l’Agència de Salut Pública de
Barcelona (ASPB) és molt varia -
ble. Les dones de Sants-Montjuïc
són les que més han participat en
aquest programa (47,4%), junta -
ment amb les d’Horta (53,4%) i el
Guinardó (51,9%). 
Aquest programa fa més de 10
anys que està implantat a
Barcelona i contribueix a disminuir
la mortalitat a causa del càncer de
mama. De moment, i segons les
dades de l’ASPB, s’han detectat
una mitjana de 3,9 casos de càn-
cer per cada 1.000 dones que ha
participat en el programa. Aquesta
mitjana de ciutat és més elevada a
Sants-Montjuïc, on se situa en 4,6
casos per cada 1.000 dones.

breus
Jordi Cunill, conseller de Salut del Districte de Sants-Montjuïc

“La salut té una importància 
creixent entre la ciutadania”

DOLORS PAREJA

El conseller Jordi Cunill a la seu del Districte del carrer Creu Coberta.

Jordi Cunilll és actualment el
conseller de Salut i Educació,
després que el passat febrer es

va anunciar en el plenari la creació
del nou Consell de Salut. Cunill és
conseller del Districte de Sants-
Montjuïc des de fa cinc anys.
Anteriorment, va treballar en temes
de seguretat.

DOLORS PAREJA
Com va sorgir la idea de crear
aquest Consell de Salut?
En iniciar aquest mandat, l’equip de
govern vam tenir la voluntat d’impul-
sar la participació ciutadana en l’àm-
bit de salut en un consell sectorial.
De fet, l’Ajuntament ja fa temps que
ho contempla. Dels deu districtes que
conformen Barcelona, n’hi ha vuit de
consolidats i ara amb nosaltres ja en
seran nou.   
Quina és la idea de Consell que
volen portar a terme?
Tenim molt clar que el dibuix definitiu
del que serà el Consell en un futur
serà responsabilitat de tots aquells
que hi participin. Entenem el Consell
com un espai de trobada amb les enti-
tats del districte que treballen directa-
ment o indirecta amb temes de salut,
amb el mateix districte i el que és més
important, amb els organismes res-
ponsables de gestionar la salut en els
temes sanitaris de la nostra ciutat,  el
Consorci Sanitari i l’Agència de Salut
Pública de Barcelona. 
Quines són les línies de treball?
Portem fonamentalment dues línies
de treball. Una que és de caràcter
divulgatiu, en temes de formació i
informació, en la qual es donarien
temes d’interès sanitari. De fet, la
salut té una importància creixent en
la ciutadania. El primer dia donarem
a conèixer el conjunt d’equipaments i
prestacions que tenim actualment i
els que tindrem en un futur. D’altra
banda, també volem encetar la possi-
bilitat que les entitats puguin valorar
el sector i transmetre propostes mit-
jançant les comissions de treball que
engegarem. 
Com seran les comissions de tre -
ball del Consell?
Aquestes comissions podran ser
temàtiques o territorials. A més, pot -
ser abordaran una temàtica conjuntu -
ral per fer front a una deficiència o
per encetar un conjunt d’iniciatives

per millorar el sector. El que és més
important és que el dibuix final ho
decidirem entre tots. 
Des del febrer que es va anunciar
en el plenari aquest nou Consell...
En quins temes han avançat? 
Hem treballat en dues línies. Primer
de tot, vam convocar entitats del dis-
tricte per oferir el nostre propòsit. Jo,
personalment, com a conseller m’he
posat en contacte directe per explicar
la nostra funció i convidar-los per tal
que hi participin. El Consell de Salut
és una via de diàleg entre el personal
sanitari, els usuaris i l’administració, i
això d’entrada és molt positiu. La
segona línia ha estat l’elaboració del
reglament. Ens hem posat en contac -
te amb la resta de forces polítiques
perquè poguessin fer-hi aportacions i
correccions, ja que volíem que fos el
més consensuat possible. En principi
és un reglament provisional fins que
no s’aprovi el 3 de juny. Si s’aprova,
que el més segur és que així sigui
perquè tots volem que s’engegui

aquest nou projecte, es preveu que el
19 de juny es convoqui el proper con-
sell constitutiu.
Faran d’intermediaris amb els
centres d’atenció primària i els
usuaris?
Es podran canalitzar les queixes a
través de les entitats si en algun CAP
es dóna una deficiència o problema.
Si el Consell considera que s’ha de
crear una comissió de treball per tro -
bar la solució, així ho farem. També hi
ha la possibilitat que una persona a
títol individual es pugui adreçar a
nosaltres directament. El que no hem
d’oblidar és que els responsables del
funcionament, de la gestió i de les
polítiques a aplicar en els CAP és el
consorci. Nosaltres ni en som respon-
sables ni en tenim la competència.
Serà un espai de diàleg molt benefi-
ciós per a les dues bandes. El ciutadà
podrà tenir una via en la qual podrà
queixar-se i l’administració podrà
estar d’aquesta manera més a prop
del sentiment del ciutadà. 
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Inversió a
fons perdut

Manca de manteniment. Per a la majoria, la situació dels camps de la Marina no és
molt privilegiada. La situació de precarietat dels equipaments de la zona queda en evi-
dència en el vídeo que ha penjat Voluntaris de la Marina al Youtube on les imatges no
enganyen. Els camps de La Bàscula, l'Ibèria, Eduard Aunós o el mateix Polvoritense
necessiten una remodelació que no hi arriba. Així doncs, la inversió de la Generalitat

els hi aniria com aigua de maig... Tant que es parla de sequera, a la Marina hi ha
sequera d'inversió. L'esport és molt necessari en el jovent perquè no caiguin en la
maleïda droga que tan mal ha fet en aquest barri. El president del Polvoritense, Miquel
Santaella, explica que el sentiment de tots els camps del barri és "que som els grans
oblidats. Tots tenen gespa, subvencions i instal·lacions correctes menys nosaltres". 

Okupacions

El fet que els terrenys de l’antic
Esportiu Energia estiguin abando-
nats des de fa temps ha fet que
recentment un nombre de perso-
nes tornessin a okupar les
instal·lacions de l’antic poliespor-
tiu. Davant la denúncia dels veïns
de la zona, els Mossos
d’Esquadra i la Guàrdia Urbana
van procedir, fa unes setmanes, a
la desokupació dels terrenys.
Segons han reconegut fonts del
Districte de Sants-Montjuïc, men-
tre l’Esportiu Energia va estar
okupat es van produir algunes
molèsties al veïnat del voltant
(com ara petits robatoris), fet que
ha provocat que l’Ajuntament
mantingui un servei de vigilància
privada a la zona per evitar, així,
noves okupacions. Segons la regi-
dora de Sants-Montjuïc, Imma
Moraleda, “l’Ajuntament ja ha ini-
ciat els tràmits per obtenir els per-
misos per enderrocar l’antic
Esportiu Energia”.

apunts

Terrenys de l’antic Esportiu Energia, al barri de Sant Cristòfol.

La Generalitat vol
crear un camp de
futbol provisional a
l’Esportiu Energia

DOLORS PAREJA

Indignació és el sentiment tant dels
veïns que els apassiona l'esport
com per als que no tant. Aquest

desconsol s'ha apoderat d'ells des-
prés de conèixer la notícia que el
camp nou que es farà al poliesportiu
Energia tindrà pocs dies de vida. Serà
com un miratge. Vist i no vist... Un
oasi en el desert que veurà els seus
dies comptats, ja que el Districte de
Sants-Montjuïc va aprovar la cons-
trucció d’equipaments socials en el
poliesportiu. El barri de la Marina té
una deficiència històrica quant al
manteniment dels equipaments
esportius. I ara, que finalment la
Generalitat de Catalunya es decideix
a invertir 900.000 euros a la zona,
serà per a un equip que no és del
barri. Paradoxes... El Magòria es tro-
barà sense camp per la remodelació
que s'ha de realitzar a Can Batlló i
s'haurà d'allotjar provisionalment a la
Marina per la durada previsible d'uns
tres anys. És per aquest motiu que

l'administració els hi habilitarà un
camp fins que puguin tornar al seu
emplaçament inicial. 

Revisió de la inversió 
La polèmica està més que servida...
Des de Voluntaris de la Marina es
lamenten d'aquesta situació. El seu
president, Javier Cañete, explica indig-
nat que "és una inversió inútil. Podrien
aprofitar que ara La Bàscula es troba
en obres i fer el camp allà. O en els
altres tres camps del barri que es tro-
ben en unes condicions deplorables.
Els demanem sentit comú per tal que
perduri la inversió. Volem que s'ho
revisin perquè no es llencin els diners.
Uns diners que són de tots". A més,
Cañete afegeix que "l'arribada del
Magòria farà que ocupin tots els
camps i només disposem de les pistes

dels col·legis. Sembla mentida que
pertanyem a un barri de Barcelona.
Esperem que el Districte manifesti la
nostra queixa a la Generalitat per tal
que hi hagi una solució lògica".
Mentrestant, l'oposició ja es frega les
mans... PP i ERC han remès a
l'Ajuntament de Barcelona dues
sol·licituds de revisió de la inversió,
al·legant que l'objectiu de la inversió
perduri a la Marina sigui qui sigui final-
ment la seva ubicació. Però no tan
sols l'oposició ha despertat, sinó que
les associacions i clubs esportius del
barri s'estan posant d'acord per signar
un comunicat amb l'objectiu de poten-
ciar l'esport a la zona. A més, s'està
gestant un nou club esportiu... Mentre
que hi ha moviment social... hi ha
silenci administratiu. Qui guanyarà?
Esperem que l'equip local.

Dels camps de futbol de la Marina, un dels que es troba en una situació més precària és el de Sant Julià de Capmany, al barri del Polvorí.

JAVIER CAÑETE

DOLORS PAREJA DOLORS PAREJA



actualitat // la marina // Juny 2008  8

S’obren esquerdes
a tocar de la L9

“Tenim por que ens passi 
com al Carmel”

La de la fotografia és un exemple
de les moltes esquerdes que hi ha
a l’edifici. La comunitat de propie -
taris ha presentat una instància al
Districte i la regidora va comuni-
car a Ràdio Alternativa Barcelona
que es preocuparien del tema. Els
veïns de l’edifici només volen que
se solucioni el problema, segons
reconeix el president de la comu-
nitat, Rafael Vidal: “Només volem
una solució perquè els veïns
tenim por que es repeteixi un altre
cas Carmel. El veïnat està molt
preocupat”. 

apuntsEls veïns estan
preocupats amb la
imminent arribada
de la tuneladora

DOLORS PAREJA

Un centenar de veïns, concreta-
ment 126, que viuen en el xam-
frà entre el carrer Foneria i el

passeig de la Zona Franca es veuen
afectats per unes esquerdes que han
sortit en el seu edifici. Segons el presi-
dent de la comunitat de propietaris,
Rafael Vidal, “fa quatre anys que es va
rehabilitar la façana i no entenem per
què sorgeixen aquestes esquerdes
ara. L’arquitecte va donar en el seu dia
el vistiplau en acabar l’obra, i estava tot
bé fins que van començar les obres del
metro. Arran del moviment de terres
per a la creació de la nova línia ens
han sortit aquestes esquerdes i estem
realment preocupats”. Una altra veïna
de l’edifici, Isabel Serra, que viu en un
dels àtics afectats, explica, preocupa-
da, que en iniciar-se les obres “està-
vem molt intranquils perquè la grua era
a tocar i patíem per estar a la terrassa.
Estem amoïnats pel que passarà  i
esperem i desitgem que no correm
perill, però ara vindrà el moviment de

Els veïns han instal·lat malles protectores com a mesura de seguretat.

terres més important amb la tuneladora
i estem amb el neguit de què passarà” . 
Vidal explica que, quan van començar
les obres de la nova línia de metro, la
L9, van patir-ne ja d’entrada les conse-
qüències: “És normal que hi hagi vibra-
cions quan es fan obres com aquesta,
però el que no és normal és que les
coses caiguin a terra a causa del movi-
ment ocasionat per les obres. I això és
el que passava en un consultori oftal-
mològic que tenim a l’edifici”. 
A més de l’àtic, al vuitè pis, també s’hi
han trobat esquerdes importants.
Segons Gemma Solà, estudiant d’ar-
quitectura que viu en un dels pisos
afectats per esquerdes, “tot apunta
que siguin de les obres tan importants

que estan fent davant de casa. No fa
falta estudiar, és de sentit comú, per-
què van sortir arran del moviment de
terres. A més, l’edifici tremolava amb l’i-
nici de les obres”.
Per buscar-hi una solució, la comunitat
de veïns s’ha posat en contacte amb
un arquitecte que els ha comunicat
que, si s’arreglen les esquerdes, potser
se n’obriran de noves amb l’arribada
de la tuneladora. Segons Vidal, “si amb
les màquines ens ha passat això, la
nostra por és que quan vingui la tune-
ladora anem a terra”. De moment, com
a mesures preventives els veïns han
instal·lat unes malles protectores i uns
pegats perquè no es facin més grans
les esquerdes. 

DOLORS PAREJA

Material confiscat durant les detencions fetes pels Mossos al pis del carrer Riudoms.

Acció contra la droga 
a Eduard Aunós
REDACCIÓ ACTUALITAT

Després de molts mesos d’investi-
gació, els Mossos d’Esquadra,
amb la col·laboració de la

Guàrdia Urbana, han aconseguit dete-
nir 48 persones i denunciar-ne més de
400 per tinença d'estupefaents i d'ar-
mes. Aquest és part del resultat del dis-
positiu Cercle, que es va iniciar el mes
de febrer i que pretén aturar el mercat
de la droga que fa anys funciona al vol-
tant d’alguns edificis d’Eduard Aunós i
la Pantera Rosa. 
L'operatiu Cercle ha permès a la policia
comprovar com els traficants feien
obres en els pisos on venien la droga
per instal·lar-hi variats elements de
seguretat, com ara portes blindades i
càmeres de seguretat, i fins i tot blindar

el rebedor de les cases. Tot i el fort dis-
positiu policial, els Mossos van detectar
que se seguia venent droga i que els
traficants havien inventat un nou mèto-
de que consistia en el fet que una per-
sona, anomenada puntera en l'argot
policial, guiava els compradors fins a un
pis, ubicat al carrer Riudoms de la
barriada d’Eduard Aunós. En arribar al
pis, i sempre des del carrer, el compra-
dor havia de xiular i des d'una finestra li
tiraven una pinça lligada a un fil de pes-
car perquè hi posés els diners. Després
de recollir-los, li tornaven a tirar el fil
amb la mateixa pinça que subjectava la
paperina de droga.
Des de l’inici d’aquest dispotiu els mos-
sos han intervingut més de 1.000 pape-
rines i han recuperat 18.000 euros.
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>> Queixes per la
nova ubicació de la
Casa dels Colors
Algunes famílies usuàries de la
Casa dels Colors no estan satisfe-
tes amb la nova ubicació de l’equi-
pament a l’edifici de La Capa i han
fet arribar la seves queixes al
Districte de Sants-Montjuïc. Les
famílies consideren que amb el
canvi d’ubicació han perdut espai i
lamenten que no s’hagi optat per
fer una ludoteca a la zona de l’illa
Philips. La regidora de Sants-
Montjuïc, Imma Moraleda, ha reco-
negut que des del Districte “s’ha
trigat molt a decidir la nova ubica-
ció de la Casa dels Colors”, però
defensa que la seva actual ubica-
ció al carrer Alts Forns és molt
encertada i ofereix espai de sobre
a les famílies usuàries.

>> Sants-Montjuïc
recorda l’exregidora
Mercè Sala

Mercè Sala, que va morir als 65
anys el mes passat després de
patir una llarga malaltia, serà
recordada per molts veïns i veïnes
de la Marina per ser, durant els
anys 80, la regidora del Districte
de Sants-Montjuïc. Nascuda el
1943 a Barcelona, Sala es va lli-
cenciar en ciències econòmiques
l'any 69 a Bilbao, després de ser
expulsada de la Universitat de
Barcelona per militar en movi-
ments d'esquerres. Actualment
Mercè Sala era presidenta del
Consell de Treball, Econòmic i
Social de Catalunya.

breus

‘Perspectives de la Marina d’avui’

La Marina tindrà un
Casal de Joves

Aquesta fotografia de Marc Villalba que porta per títol Ponts ha estat la
guanyadora del primer concurs de fotografia Perspectives de la Marina
d’avui organitzat per la Casa del Rellotge. Aquests dies, i fins al 20 de

juny, es pot visitar en aquest centre cívic l’exposició que recull aquesta i la
resta de fotografies que s’han presentat en aquest concurs que ha nascut amb
la finalitat de trobar noves visions i detalls del barri de la Marina.

L’Ajuntament 
encara no té clara
ni la data ni la 
ubicació del Casal

SANDRA PEDRALS

Fa molts anys que les entitats juve-
nils de la Marina reclamen que al
barri es faci un Casal de Joves.

Finalment sembla que la Marina dispo-
sarà d’aquest equipament, però encara
no se sap quan ni on estarà ubicat. El
que sí que sabem és que forma part del
Pla d’Equipaments Juvenils previst per
l’Ajuntament de Barcelona per als pro-
pers set anys. Segons aquest docu-
ment, l’any vinent ja hauran finalitzat
totes les obres del Punt d’Informació
Juvenil del carrer Alts Forns i del centre
musical La Bàscula, que s’ha convertit
en l’únic punt juvenil municipal especia-
litzat en música de la ciutat.
El pla preveu la construcció i/o rehabi-
litació d'un total de 21 nous equipa-
ments juvenils a tots els districtes de la
ciutat, cosa que suposa que, quan
estigui desplegat, a Barcelona hi
haurà 46 equipaments juvenils entre
casals, espais joves i punts d'informa-
ció juvenil.
Tot i valorar positivament l’increment
d’espais juvenils a la ciutat que propo-
sa el pla, el Consell de la Joventut de
Barcelona (CJB) lamenta que “no s’ha-
gi considerat algun tipus d’equipament
específic com ara un hotel d’entitats
juvenils o l’adequació d’infraestructura
de diferents espais escolars per utilit-
zar-los en horari no lectiu”. 
Un altre aspecte general a considerar i
que el CJB no veu reflectit en el pla és
el seu seguiment. “Creiem necessària
una coordinació territorial dels equipa-
ments juvenils, mecanismes previstos
en el districte per tal de coordinar l’es-
pai jove amb els diferents casals i amb
els Punts d’Informació Juvenil i les
antenes informatives. En aquest sentit,
els districtes seran, en gran mesura, els
agents responsables a definir com
seran i funcionaran aquests diferents
equipaments i han de fer l’esforç per
treballar en tot moment amb les plata-
formes juvenils i coordinadores d’enti -
tats del barri o districte”, diuen.

MARC VILLALBA
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Alumnes de sisè de primària i de primer d’ESO de les escoles de la Marina durant la I Trobada Jordi Sastre.

Alumnes de l’escola i l’institut
intercanvien experiències
SANDRA PEDRALS

Arribar a l’institut és un fet impor -
tant en la vida dels nois i noies.
Són molts els canvis que han

de viure: nous companys i nous pro -
fessors, normes diferents, noves
assignatures i altres maneres d’ava-
luar, nous horaris i nous costums...
Aquesta nova etapa crea cert neguit a
molts nois i noies que deixen de ser
els grans de l’escola per ser els petits
de l’institut. Per això, i amb l’objectiu
d’aconseguir que el pas de primària a
secundària dels alumnes sigui cada
vegada més satisfactori, mestres i
professors de les escoles i instituts
públics de la Marina han organitzat
enguany la Primera Trobada Jordi
Sastre.
La cita va tenir lloc el passat 20 de
maig a la sala Pepita Casanellas.
Durant la trobada, els alumnes de
sisè de les escoles Bàrkeno, Can
Clos, El Polvorí, Enric Granados,
Ramon Casas i Seat; i els alumnes
de primer d’ESO dels instituts Lluís
Domènech i Montaner i el Montjuïc,
van compartir una estona durant la
qual, uns i altres, van poder resoldre
dubtes i ampliar coneixences.  A més,
durant l’acte, es va poder veure una
exposició de treballs i manualitats
que els nois i noies d’aquests centres
educatius del barri han fet al llarg de
tot aquest curs: coixins d’olor,

auques, màscares, titelles, escultu -
res, instruments musicals...
L’organització d’aquesta Primera
Trobada Jordi Sastre és el resultat del
treball del grup Acció Tutorial (semi-
nari de coordinació primària-secun-
dària) de la Marina, que ha comptat
amb la col·laboració del Districte i del
Centre de Recursos Pedagògics de
Sants-Montjuïc.

>> La cadena
Unipreus obrirà una
botiga a l’illa Philips
La cadena lleidatana Unipreus,
especialitzada en la venda de cal-
çat i roba esportiva, obrirà la pri-
mavera vinent una botiga a la zona
d’illa Philips. L’establiment, de més
de 4.500 m2 i que acaba de rebre
la llicència per part de l’Ajuntament
de Barcelona, estarà situat al pas-
seig de la Zona Franca, 191-2005.
Està previst que unes 200 perso -
nes formin part de la plantilla del
nou establiment, que es dedicarà,
exclusivament, a la venda de cal-
çat i roba esportiva.

>> Sala d’estudi 
nocturna a la 
biblioteca Candel
Fins al 26 de juny, la biblioteca
Francesc Candel obre una sala
d’estudi nocturna amb l’objectiu de
reforçar, durant l’època de més
demanda, l’oferta d’espais ade -
quats per a la concentració i l’estu-
di. La sala obre de dilluns a dijous
des de les 9 de la nit i fins a la una
de la matinada. Com a novetat,
enguany el cap de setmana previ a
les proves de selectivitat totes les
sales d’estudi nocturnes obriran
extraordinàriament durant el dia: el
divendres 6 de juny de 9 de la nit
fins a la una de la matinada, i el dis-
sabte 7 i diumenge 8 de juny de 10
del matí a la una de la matinada.

>> Llum verda a la
urbanització del
carrer del Foc
L’Ajuntament de Barcelona ha pro -
vat el pla especial de definició de
volums, reequipament i millora del
sector que va entre els carrers del
Foc, Ferrocarrils Catalans i Mare
de Déu de Port. L’obra preveu la
pavimentació, les xarxes de clava-
gueram i enllumenat públic, la con-
figuració d’espais verds amb plan-
tació d’arbrat i la xarxa de rec, així
com la col·locació de mobiliari
urbà.

breus
CEIP EL POLVORI

Homenatge a Jordi Sastre 

Aquesta primera trobada de primà-
ria i ESO porta per nom Jordi Sastre
com a iniciativa de la comunitat edu-
cativa del barri. Jordi Sastre era
tutor dels alumnes de sisè de l’esco-
la Can Clos. Feia 7 anys que treba-
llava en aquest centre i el passat 3
de setembre, el primer dia de curs,
va morir inesperadament. Tenia 47
anys i tota una vida dedicada a l’en-
senyament. Companys i amics de
professió han volgut retre homenat-
ge amb aquesta trobada a Jordi
Sastre, ja que ell va ser un dels
tants que ha participat en l’organit-
zació d’aquest projecte.

apunts

Mostres dels treballs fets pels alumnes.
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>> Prorrogada 
l’exposició sobre la
història de Montjuïc
L’últim dia per veure l’exposició
Montjuïc 1915, Primera Mirada era
el 30 de maig. Degut al gran inte-
rès que ha suscitat la mostra,
organitzada per l’Arxiu Històric de
la Ciutat, aquesta es podrà visitar
fins al 19 de setembre a la seu de
l’Arxiu Històric, situada a la plaça
Pons i Clerch, 2, de Ciutat Vella.
L’exposició ens apropa a tots els
procesos de transformació de la
muntanya de Montjuïc.

>> La Chona organitza
una festa popular a
La Bàscula
El dissabte 7 de juny el grup musi -
cal del barri La Chona organitza
una festa popular a l’espai musical
La Bàscula. Al migdia, a partir de
les 12 i fins les 16 hores, hi haurà
un dinar popular. A la tarda s’han
preparat tallers de musica infantil i
passis de vídeo (de 18 a 20 hores)
de La Zona Franka.  A les 22 hores
La Chona oferirà un concert gratuït
per a tots els assistents.

breus

Visita a Sant
Sadurní

La Marina es prepara
per a la seva Festa Gran

REDACCIÓ CULTURA

Un any més, coincidint amb l’ar-
ribada de l’estiu, el barri es
prepara per celebrar la seva

Festa Gran, batejada com les
Bacanals de Barcelona. 
El tret de sortida serà la tarda del
divendres 20 de juny. A la plaça de la
Marina, un dels molts punts de troba-
da de la festa, es farà el pregó de fes-
tes que, enguany, anirà a càrrec del
showman Ángel Pavlovsky.
Una de les actuacions més espera-
des de la trobada és la del gran con-
cert d’inici de festes que, enguany,
començarà a les 24 hores a l’escena-
ri situat a la confluència del carrer del
Foc amb Ferrocarrils Catalans.
Enguany, l’artista convidat ha estat
La Unión, grup que va saltar a la
fama amb cançons com Lobo hom-
bre en París o Maracaibo i que durant
una hora i mitja animarà tots els
assistents a la festa.
Les Bacanals de Barcelona s’allarga-
ran fins al dilluns 23 de juny i entre les
moltes activitats que s’hi han programat
destaquen la matinal esportiva o la car-
golada popular del dissabte 21 de juny;
la plantada de gegants i la jornada cas-
tellera del diumenge 22, o el sopar
popular de Sant Joan el 23 de juny.
Per participar en algunes activitats,
com ara la visita guiada als Jardins
del Laberint de la tarda del dissabte
21 de juny o al sopar popular de Sant
Joan, cal inscriure’s abans del dijous
19 al local que la Unió d’Entitats té a
la Casa del Rellotge.
Si voleu saber totes les activitats pre-
vistes per aquests dies de Festa
Gran a la Marina, podeu assistir a la
presentació oficial de les Bacanals de
Barcelona que es farà el divendres
13 de juny a les 20 hores a la sala
Pepita Casanellas. També podeu
consultar la nostra pàgina web:

www.lamarinadigital.org
on trobareu tota la programació,
actualitzada, d’aquests dies de festa
als nostres barris.

La festa gran de la Marina té programades moltes activitats familiars.

REDACCIÓ CULTURA

El dissabte 7 de juny la Casa del
Rellotge ha organitzat una sortida
a les Caves Codorniu de Sant

Sadurní d’Anoia. Un guia, preparat per a
l’ocasió, explicarà als assistents el pro-
cés d’elaboració d’una ampolla de cava
i la història d’aquesta famosa casa,
coneguda popularment com la Catedral
del Cava. Durant la visita es podrà admi-
rar el conjunt arquitectònic modernista
de l’edifici, els jardins i les caves subte-
rrànies. Després de la visita s’ha organit-
zat un dinar en un restaurant del poble.
El preu d’aquest dinar va a compte del
visitant que, si vol participar de la sortida,
ha d’insriure’s prèviament a la Casa del
Rellotge i pagar un import de 4 euros pel
desplaçament en autocar i la posterior
visita guiada a les caves. Les Caves Codorniu, de Sant Sadurní, són conegudes com la Catedral del Cava.

ARXIU

UNIÓ D’ENTITATS DE LA MARINA

La Unión actuarà el
divendres 20 de
juny a l’escenari
del carrer del Foc
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>> Exposicions
A partir del 23 de juny
Fotografia experimental

Presentació dels projectes anuals treballats als tallers de
fotografia de la Casa del Rellotge.
Lloc: Casa del Rellotge (Pg. Zona Franca, 116)
Gratuït

>> Musica tradicional
Dissabte 14 i diumenge 15 de juny
Festival de música tradicional i popular

Aquesta trobada, impulsada per l’Associació Cultural Leza,
és un dels únics festivals acústics de música tradicional.
Hora: Dissabte de 18.00 a 22.00 i diumenge de 11.30 a 14.00
Lloc: Casa del Rellotge (Pg. Zona Franca, 116)
Gratuït

Del 16 al 18 de juny
Música tradicional

Concerts de fi de trimestre i de curs dels alumnes de músi -
ca tradicional de l’Associació Cultural Leza
Hora: 19.00
Lloc: Casa del Rellotge (Pg. Zona Franca, 116)
Gratuït

>> Matinals infantils
Diumenge 8 de juny
The Storyteller
Conte en anglès amb la companyia Blue Mango Theatre
Stella, que donaran vida a la Rínxols d’Or.
Hora: 12.00
Lloc: Centre Pepita Casanellas (Pg. Zona Franca, 185)
Preu entrada: 2 euros
Espectacle recomanat per a nens i nenes a partir de 3 anys

>> Balls de saló
Dilluns 2 i 16 de juny
Balls per a la gent gran

Hora: 17.00
Lloc: Centre Pepita Casanellas (Pg. Zona Franca, 185)
Gratuït

>> Festa major de Sant Cristòfol
Del 5 al 13 de juliol la barriada de Sant Cristòfol celebra la seva
Festa Major. A La Marina de juliol-agost us oferirem tota la progra-
mació d’activitats però, de moment, us anem avançant alguns
actes perquè us aneu preparant per a la festa...

Dissabte 5 de juliol

De 10.00 a 11.00

Futbol Sala a l’IES Domènech i Montaner

De 20.00 a 24.00

Concurs de pesca de mar a la platja del Prat

Dijous 10 de juliol

A les 19.30

Banda Municipal als jardins de l’Arboreda

Divendres 11 de juliol

A les 15.30

‘Chupinazo’ d’inici de festes

A les 18.00

Festival infantil i xocolatada popular

A les 19.30

Actuació de la coral San Cristóbal al CEIP Ramon Casas

A les 21.00

Actuació del grup Embrujo y Solera al CEIP Ramon Casas

A les 22.00

Sopar popular al pati de l’IES Domènech i Montaner

>> Musica a La Bàscula
Dimecres 4 de juny
Solo ante el peligro

Actuació DnCuentro (trip-hop fusió amb electrònica)
Hora: 21.00
Lloc: Sala de concerts (La Bàscula - Foc, 128)
Gratuït

Divendres 6 de juny
Banc de proves

Actuació del grup Doncella de Uriel (pop folk) que presen-
tarà el seu disc El primer paso
Hora: 21.00
Lloc: Sala de concerts (La Bàscula - Foc, 128)
Gratuït

Divendres 13 de juny
Festival Frankafest

Actuació ddel grup Paradigma (metal rock) 
Hora: 23.00
Lloc: Espai Tuguri (La Bàscula - Foc, 128)
Preu: 3 euros (amb consumició)

Dissabte 14 de juny
Festival In-Digo

Actuació dels grups Zafacon (funk latina) i Dual (pop rock)
Hora: 23.00
Lloc: Espai Tuguri (La Bàscula - Foc, 128)
Preu: 3 euros (amb consumició)

Divendres 20 de juny
Festa de final de curs

Actuació dels alumnes i professors dels tallers musicals 
Hora: 19.30
Lloc: Sala de concerts (La Bàscula - Foc, 128)
Gratuït

Dijous 26 de juny
Banc de proves

Actuació d’Audio Gulu Gulu (rock)
Hora: 21.00
Lloc: Sala de concerts (La Bàscula - Foc, 128)
Gratuït

Divendres 27 de juny
Banc de proves

Actuació del grup The Confidents 
Hora: 21.00
Lloc: Sala de concerts (La Bàscula - Foc, 128)
Gratuït

Dissabte 28 de juny
Banc de proves

Actuació del grup Sintiéndolo mucho (versions rock)
Hora: 21.00
Lloc: Sala de concerts (La Bàscula - Foc, 128)
Gratuït

>> Activitats a la biblioteca
Dimecres 18 de juny
Caminante no hay camino

Narració de contes i activitats diverses a l’entorn de la poesia
Hora: 19.00
Lloc: Biblioteca Francesc Candel (Amnistia Internacional, 10)
Gratuït

Dimecres 25 de juny
Sac de rondalles

L’oralitat pren el paper central en aquest espai de narració de
contes agrupats adreçats a nens i nenes d’entre 3 i 9 anys
Hora: 18.15
Lloc: Biblioteca Francesc Candel (Amnistia Internacional, 10)
Gratuït
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L’Agrupació d’Artistes exposa
les seves creacions

MARÍA DEL MAR VELASCO

L’Agrupació d’Artistes de la
Marina-Montjuïc es dedica des
de fa 22 anys a elaborar diver-

ses peces artístiques i de tant en tant
ens mostra les seves principals crea-
cions. Aquest és el cas de la seva
última exposició, que va tenir lloc a la
parròquia de Sant Bartomeu del 19 al
26 de maig. 
Els visitants van poder contemplar
més de 60 peces de diferents estils i
tècniques, com ara pintura, ferro for-
jat o escultures de llauna.  “Ens agra-
da fer exposicions per demostrar que
seguim al barri i que la gent vegi com
hem après i millorat”, explica Benito
Maín, president de l’Agrupació
d’Artistes de la Marina-Montjuïc. 
Aquesta entitat està formada per una
trentena de persones, des dels 30
anys fins al més veterà, de 92 anys.
Tots els dimarts i dimecres a la tarda
es reuneixen al local del carrer
Marbre, número 8, per fer les seves
pròpies creacions i comentar-les amb
els companys. L’Agrupació d’Artistes
de la Marina-Montjuïc està oberta a
qualsevol nou artista, simplement
s’ha d’anar al local i animar-se a fer
alguna manualitat. 

REDACCIÓ CULTURA

La tarda-nit del dissabte 7 de juny
tindrà lloc una nova edició, la
19a, de la ja tradicional Nit de

l’Havanera que organitza el Grup Folk
Montjuïc amb la col·laboració del
Districte de Sants-Montjuïc.
Les Fonts Màgiques de Montjuïc tor-
naran a ser l’immillorable escenari d’a-
questa trobada popular que enguany
compta amb la participació dels grups

Roca Grosa, Marejol i Morralla, a més
de l’actuació del Grup Folk Montjuïc.
L’acte, que serà presentat per Frederic
Sala, estarà enguany dedicat al record
de Ramon Codina, una persona molt
vinculada a aquesta festa que cada
any participava en el cremat de rom
que s’ofereix a tots els assistents a la
trobada. Codina va morir el passat
mes de gener als 57 anys després
d’una llarga malaltia.

>> Processó popular
per celebrar el
Corpus a la Marina
El passat 24 de maig una proces -
só popular va recórrer diversos
carrers del barri per celebrar la
Diada del Corpus, una festa tradi-
cional que fa vuit anys que han
recuperat els Diables de Port. A
l’acte hi van participar els Gegants
de Bàrkeno, els Tabalers de la
República, el Dolfí del Casc Antic i
l’Esbart Bàrkeno. Els gegants i els
grups de diables de la Marina
també van sortir al carrer a amenit-
zar la festa.

>> Torna la Festa de
l’Ou al barri
El parc de Can Ferrero va ser l’es -
cenari de la II Festa de l’Ou que
organitza la Unió d’Entitats de la
Marina. La festa es va celebrar el
dissabte 18 de maig. Al matí es
van fer dos partits de futbol, un
amb els més petits i un altre amb
les dones més agosarades del
barri. Va haver-hi jocs de carrer
per a tots, organitzats per
l’Associació Juvenil Cultural de
Can Clos, a més d’un rastrillo. Per
dinar, ous ferrats amb patates per
a tots, i a la tarda actuacions de les
entitats culturals d’Estrelles Altes,
La Vinya i l’Esbart Bàrkeno.

breus
S’han pogut veure
obres de pintura,
escultures de 
llauna o de ferro

Algunes de les obres de l’Agrupació d’Artistes de la Marina-Montjuïc.

AGRUPACIÓ D’ARTISTES DE LA MARINA-MONTJUÏC

19 anys de Nit de l’Havanera a les
Fonts de Montjuïc
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El Polvoritense aposta per l’esport
entre els nens i nenes discapacitats

Membres de l’equip del Mare de Déu de Montserrat amb el jugador de l’Espanyol Marc Torrejón, que dedica aquesta fotografia.

JORDI GISPERT

Una bossa de patates, un rellotge
petit, unes ulleres de sol i la
copa pertinent. Aquests van ser

els trofeus simbòlics que els més de
50 nens i nenes amb discapacitat psí -
quica o síndrome de Down es van
endur cap a casa el passat dia 1 de
maig un cop acabada una jornada en
què el que menys va importar van ser
els resultats. Els trofeus més impor-
tants van arribar abans de l'entrega de
premis. 
El matí va començar ben d'hora amb
un triangular entre els equips del Poble
Sec, el Mercat Nou Magòria i el
Polvoritense. Cap a dos quarts de

dotze va arribar el temps per als partits
entre nens i nenes, de totes les edats,
amb alguna discapacitat psíquica o
síndrome de down. Van ser dos trian-
gulars on van participar el Sant Miquel,
el Ginesta, el Tallers Barcelona, l'Ara
Lleida i dos equips més del Col·legi
Parroquial Mare de Déu de
Montserrat. A l'acte hi van ser presents
la regidora d'Esports del Districte de
Sants-Montjuïc, Núria Garcia; el secre-
tari de la Federació Catalana de
Futbol, Josep Castellà; l'exconseller
d'Esports de la Generalitat Josep
Maldonado, i el jugador de l'Espanyol
Marc Torrejón. L'escenari, una vegada
més, el Julià de Capmany, el camp del

Polvoritense. 
La iniciativa arribava així a la seva
segona edició. L'any 2006 el club del
barri del Polvorí va organitzar el tor-
neig per primera vegada i, malgrat que
l'any passat no es va poder disputar
per manca d'efectius, ara el repte és
convertir-lo en una cita anual. Una cita
que serveix perquè els nens i nenes
s'ho passin bé una estona però també
per reivindicar, novament, la capacitat
dels discapacitats per fer esport, i el
suport que en tot moment és necessa-
ri de les administracions públiques
perquè puguin practicar-ne lliurement,
de la mateixa manera que ho fan les
altres persones.  

>> Montjuïc, capital
del waterpolo
Els dies 10 i 11 de maig, més de
6.000 espectadors es van congre-
gar a les Piscines Municipals de
Montjuïc per veure en directe la
final four de l’Eurolliga de
Waterpolo. En disputa, 4 equips: el
Mladost Zagreb i el JUG Croatia
Osigu-ranje de Dubrovnik (Croà-
cia), el TEVA Vasas Plaket de
Budapest (Hongria) i el Pro Recco
de Gènova (Itàlia). L’organització
va anar a càrrec d’un club que per
ben poc no va poder ser present en
aquesta final: el Club Natació Atlètic
Barceloneta. 
Un sol català a la piscina, l’àrbitre
Sergio Borrell. A la graderia, cata-
lans, hongaresos, croats, italians i
curiosos d’altres països ocasional-
ment de turisme. És cert que els
forts aiguats van fer minvar una
mica l’afluència de públic, van com-
plicar el transport i el trànsit a la
zona i van crear, en general, unes
condicions més dures; la festa,
però, no van aconseguir aigualir-la. 
La gran final, molt igualada fins al
darrer instant, es va jugar entre els
italians i els croats. La victòria va
ser per a la ciutat de Gènova: Pro
Recco 13 – Croatia Dubrovnik 12.
Els resultats de les semifinals van
ser HAUK Mladost Zagreb 6 – Pro
Recco Gènova 9, i TEVA Vasas
Plaket Budapest 6 – Croatia
Dubrovnik 11. 

breus
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